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odbor vnější komunikace

Tušení souvislostí ekonomického 

vývoje České republiky

„Žijeme ve světě, kde se neustále 

prohlubuje dělba práce a speciali-

zace. Mezi nimi potřebujeme hle-

dat nějaké spojníky a průsečíky.“ 

Ohlédnutí 

První seminář Josefa Vláška se 

uskutečnil v ČSÚ v červnu 2008. 

Bylo to v době, kterou nazval na 

vrcholu konjunktury. 

„Čerpali jsme benefi ty ze vstupu do 

Evropské unie, čerpali jsme nor-

ské fondy, v řádech miliard korun 

byly využívány tzv. off sety, které 

byly společně s pronájmem gripe-

nů uzavřeny. Vrcholil příliv zahra-

ničních investic. V té chvíli téměř 

nikdo nepomyslil na to, že může 

být něco jiného než pokračování 

konjunktury. Nebylo to tak.“

Další seminář se konal v říjnu 2009.

„To setkání bych označil jako stav 

‚na dně konjunktury‘. O čem jsem 

tehdy mluvil? Že došlo k odtrže-

ní reálné a finanční ekonomiky. 

Tehdy začaly být nově diskutovány 

otázky oceňování aktiv. Pomalu 

a spoře se začalo přiznávat, že růst 

byl také tažen rozsáhlými dluhy.“ 

Josef Vlášek komentoval ekonomic-

ký vývoj také u příležitosti statistic-

kého dne v roce 2010. 

„Finanční krize, jak se ukázalo, 

byla spojena také s výrobou. Uká-

zalo se, že bez výroby se neobejde-

me. Oživení vyvolalo představu, že 

všechno půjde hladce. Bohužel, až 

tak hladce to nepůjde. 

A proto jsme se na konci roku 

2011 dostali do situace, kdy se dis-

kutuje o tom, zda budeme klesat, 

růst nebo co se vlastně bude dít.“

Současnost pohledem 

přes sektory, odvětví 

a průřezy

„Nefi nanční podniky nejsou v kri-

tické situaci. Je tu prostor k získání 

příjmů. Zvýšení daní do 25 % je 

nepoloží a ani nikam jinam neute-

čou. Totéž si myslím o fi nančních 

podnicích a bankách. 

V domácnostech dochází ke 

stagnaci a výrazné diferenciaci. 

Dopady nedokážu vyhodnotit, je 

to otázka zejména na sociology. 

Za nejpodstatnější považuji, že 

vklady obyvatelstva byly vyšší než 

jejich úvěry. 

Naše zemědělství v roce 2011 

dopadlo velmi dobře. Nedošlo ke 

kolapsu cen, byla dobrá úroda. Prů-

myslu se dařilo – jsme automobi-

lová velmoc. Máme dobře ‚našláp-

nuto‘ v exportu a jsme otevření, což 

tlačí výrobce, aby drželi požadova-

nou kvalitativní úroveň výroby. Tak 

trochu jsme podcenili roli odvětví, 

která jsou na domácích surovinách 

závislá. Myslím si, že jsme schopni 

si vyrobit více domácích potravin 

a možná i kvalitnějších. Je prostor 

i v oblasti dřevařského průmyslu 

a textilu. Stavbaři jsou teď po řadě 

obvinění, že stavějí draze, a po dis-

kusích, kdo zavinil vlnící se dálnice, 

ve složité situaci. 

Myslím si, že bez oživení staveb-

nictví ekonomiku asi těžko oživíme. 

Obchod – tento segment bude zá-

pasit v příštích letech s přebytkem 

kapacit. Doprava – i v roce 2011 po-

kračovala obnova vozového parku 

veřejné dopravy, je to vidět i v Praze 

a na železnici. Komunikace – operá-

toři v čase klesajících zisků hledají, 

jakým způsobem by své zisky udr-

želi nebo vrátili na tu neuvěřitelnou 

úroveň v předchozích letech.

Nezaměstnanost – je obrov-

ským problémem. Budeme se chtít 

vrátit na úroveň 4–5 % nebo si bu-

deme muset zvyknout na 8–10 % 

nezaměstnaných?  

Vnější prostředí – otevřenost 

jsme ‚přestřelili‘. Nechtěl bych, aby 

to vyvolávalo dojem, že bychom 

se měli někam vracet. Otevřenost 

zejména průmyslové výroby, po-

kud jsme orientovaní na export, 

je nutná a potřebná, protože jinak 

bychom se ztratili. Jsou tu obrov-

ské možnosti tuto otevřenost di-

verzifi kovat výrobně a teritoriál-

ně, což nějakým způsobem začíná 

probíhat. 

Jako nejpravděpodobnější mi 

připadá, že roky 2012 a 2013 by 

mohly skončit růstem (poklesem) 

v rozmezí +1 až -1 %. Se znalostí 

roku 2008 nelze vyloučit variantu 

vyššího propadu (například 5 %), 

a to v případě výrazného přeru-

šení fi nančních toků v globálních 

fi nančních řetězcích.“ 

Na svátek Tří králů se v ČSÚ uskutečnilo již v pořadí čtvrté vystoupení Josefa 

Vláška, vrchního ředitele Sekce produkčních statistik. „Chtěl bych alespoň trochu 

rozptýlit některá chmurná očekávání týkající se roku 2012,“ sdělil na úvod. Některé 

pasáže z jeho zajímavého vystoupení zveřejňujeme.  

„Jako nejpravděpodobnější mi připadá, že roky 2012 a 2013 by mohly skončit růs-

tem nebo poklesem v rozmezí +1 až -1 %,“ říká Josef Vlášek.


